

Van: ETUI - Hesamail <jrotty@etui.org>
Verzonden: woensdag 4 december 2013 14:19
Aan: Veerle Solia
Onderwerp: Hesamail - November 2013

If this message doesn't appear for you properly, please [click here](#)

hesamail

no 107- November 2013

Hesamail keeps you regularly updated on the ETUI's activities in the field of health and safety at work, and delivers information on European and international occupational health and safety issues direct to your desktop.

> Version française plus bas

etui.

etui news

REMINDER
Conference "Jobs take their toll: understanding the impact of ageing, gender and occupational hazards on workers", 10-11 December 2013, Brussels
[Read more](#)

"The art of preventive health and safety in Europe". Poster exhibition and midday film showing

 Next film: **Comradeship, 18 December** at 12 noon.
The story takes place in the Lorraine/Saar coalfield just after World War I. French and German miners find their national differences prevent them socialising with local girls and each other at a dance. A firedamp explosion in the French side of a divided mine brings their German comrades to the rescue of the wounded. A comradeship is forged, but will it last? [Read more](#)

HesaMag # 08 – Chemical hazards: state of play 6 years into REACH



The special report of the latest issue of *HesaMag* looks at workers' exposure to chemical risks. Six years after the REACH Regulation came onto the books, is Europe's chemicals market now kinder to health and the environment? [Read more](#)

Farm vehicle safety: ETUI calls on unions to get the message across

A new EU Regulation on placing agricultural and forestry vehicles on the market came into force in March 2013. The

Regulation lays down general safety requirements but leaves the Commission to spell out the technical details for achieving the objectives in what are known as "delegated acts". The ETUI is now calling on national trade unions to press their national authorities to ensure that these "delegated acts" put a bigger focus on ergonomics and the human-machine interface. [Read more](#)

European news

Women work more than men

The European Foundation for the Improvement of Living and Working Conditions released a gender analysis report on the findings of its Fifth Working Conditions Survey on 24 October. The 2010 Working Conditions Survey done in 34 European countries confirmed the impact on health and well-being of women's "double shift". [Read more](#)

Safe use of chemicals at work – new online source of information by the European Chemicals Agency

To coincide with the EU-OSHA Healthy Workplaces Summit, the European Chemicals Agency (ECHA) launched a new section of its website dedicated to workers and their safety representatives. It is developed in co-operation with the European Trade Unions' Confederation and other stakeholder organisations accredited at ECHA. [Read more](#)

Belgium: outsourced services not doing their job says CSC

Outside occupational health and safety services (SEPPTs) - organizations that provide risk management and health surveillance for firms in Belgium – are not doing their job properly. This is the take-away message of a survey done by Belgium's Confederation of Christian Trade Unions (CSC), whose findings are published in *Syndicaliste*, the union's bimonthly magazine. [Read more](#)

International news

Increased rates of cancer among firefighters

Firefighters have higher rates of several types of cancers, and of all cancers combined, than the US population as a whole, according to a new study from the National Institute for Occupational Safety and Health (NIOSH). The researchers found that cancers of the respiratory, digestive, and urinary systems accounted mostly for the higher rates of cancer seen in the study population. [Read more](#)

hesamail fr

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

nouvelles de l'etui

RAPPEL

Conférence "Emplois pénibles : comprendre les impacts de l'âge, du genre et des risques au travail", 10-11 décembre 2013, Bruxelles

[En savoir plus](#)

La promotion de la santé et de la sécurité au travail : tout un art ! - Exposition d'affiches et projection de films



Prochain film : *La tragédie de la mine*, le **18 décembre** à midi.

1919, dans une ville frontalière de Lorraine. Au bal du Kursaal, des mineurs français et allemands se retrouvent, en compagnie de jolies filles. Les susceptibilités nationales empêchent les relations de se nouer. Mais voici qu'un coup de grisou éclate dans la mine française : les camarades allemands se portent au secours des blessés. Une fraternité s'ébauche, mais durera-t-elle ? [En savoir plus](#)

HesaMag # 08 – Risques chimiques : inventaire après six ans de règne REACH



Le dernier numéro de *HesaMag* consacre son dossier spécial à l'exposition des travailleurs aux risques chimiques. Six ans après l'entrée en vigueur du règlement REACH, l'Europe dispose-t-elle aujourd'hui d'un marché de substances plus respectueuses de la santé et de l'environnement ? [En savoir plus](#)

Sécurité des véhicules agricoles : l'ETUI invite les syndicats à faire entendre leur voix

En mars 2013, un nouveau règlement européen portant sur la mise sur le marché des véhicules agricoles et forestiers est entré en vigueur. Le règlement établit des exigences générales en matière de sécurité au travail mais laisse le soin à la Commission de définir les modalités techniques permettant d'atteindre ces objectifs via la procédure dite des "actes délégués". L'ETUI invite les syndicats nationaux à faire part de leur avis à leurs autorités nationales afin que les "actes délégués" tiennent davantage compte des aspects ergonomiques et d'interface homme-machine. [En savoir plus](#)

nouvelles européennes

Les femmes travaillent plus que les hommes

La Fondation européenne pour l'amélioration des conditions de vie et de travail a rendu public le 24 octobre dernier un rapport analysant les résultats de sa cinquième enquête sur les conditions de travail sous l'angle du genre. L'enquête Conditions de travail, menée en 2010 dans 34 pays européens, confirme l'impact sur la santé et le bien-être des femmes du phénomène de la "double charge de travail". [En savoir plus](#)

Utilisation sûre de produits chimiques au travail – nouvelle source d'information en ligne

L'Agence européenne des produits chimiques (ECHA) vient d'ouvrir une nouvelle section sur son site Internet consacrée à la prévention du risque chimique sur les lieux de travail. Cette nouvelle source d'information est principalement destinée aux travailleurs et à leurs représentants en santé et sécurité. L'initiative a été développée en partenariat avec la Confédération européenne des syndicats (CES) et d'autres parties prenantes accréditées auprès de l'ECHA. [En savoir plus](#)

Belgique : la CSC estime que les services externes ne remplissent pas leurs missions

Les services externes pour la prévention et la protection au travail (SEPPT), des organismes qui assurent la gestion des risques et la surveillance de la santé pour le compte des entreprises en Belgique, ne remplissent pas correctement leurs missions. Tel est le message principal d'une enquête menée par la Confédération des syndicats chrétiens de Belgique (CSC), dont les résultats sont publiés dans *Syndicaliste*, le bimensuel du syndicat. [En savoir plus](#)

nouvelles internationales

Risque accru de cancer parmi les pompiers

Les pompiers ont de plus hauts taux de plusieurs types de cancers et de tous les cancers combinés que la population américaine dans son ensemble, selon une nouvelle étude de l'Institut national pour la sécurité et la santé au travail (NIOSH). Les chercheurs ont constaté des taux de cancers des systèmes respiratoires, digestifs et urinaires particulièrement élevés dans la population étudiée. [En savoir plus](#)

The European Trade Union Institute (ETUI) provides expertise to the European Trade Union Confederation in order to inform the European political debate and social dialogue. Its aim is to promote a quality work environment in all sectors throughout Europe. Hesamail is published monthly. The ETUI is financially supported by the European Community. The European Community is not responsible for any use made of the information contained in this publication.
ETUI, aisbl 0418.812.841 / Bd du Roi Albert II, 5 / 1210 Brussels

To unsubscribe from our message, please [click here](#)



Carbon neutral message.